
R E K L A M A . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .

Trudno uwierzyæ, ale 
mamy to ju¿ za sob¹. Po 
burzliwych miesi¹cach 
przygotowañ, g³oœnej (po-
dobno) kampanii przedre-
ferendalnej nadszed³ TEN 
dzieñ. Nadszed³... i min¹³. 
Zwykle w takich sytuacjach 
dziennikarze pisz¹ wiele 
poetyckich zdañ w rodzaju 
„nic nie bêdzie takie jak 
kiedyœ”, „obudziliœmy siê 
w nowej rzeczywistoœci” 
i tym podobne. No có¿, 
tym razem mo¿e bardziej 
odpowiedni by³by zwrot 
w rodzaju „góra urodzi³a 
mysz” lub pasuj¹ce do ak-
tualnej pogody „z wielkiej 
chmury ma³y deszcz”. Wia-
domo ju¿, ¿e przewa¿aj¹ca 
wiêkszoœæ mieszkañców 
miasta z takich czy innych 
powodów – na przyk³ad bra-
ku doinformowania 
– nie wziê³a udzia³u 
w referendum. 

Brak informacji by³ 
zreszt¹ chyba pod-
stawowym b³êdem 
o rgan i za to r ów . 
Dochodzi³o nawet 
do tak kuriozalnych 
sytuacji, w których do re-
dakcji dzwoniono z proœb¹ 
o informacjê, gdzie mo¿na 
g³osowaæ lub z pretensja-
mi, dlaczego w mieœcie 
nie ma informacji na temat 
referendum. Okaza³o siê, 
¿e zamieszczenie animacji 
z pêkaj¹cym herbem Gli-
wic na ekranie diodowym 
vis a vis dworca to nie 
wszystko. Tak na margine-
sie, obserwuj¹c wieczorem 
natê¿enie œwiat³a emitowa-
ne przez ów ekran, trudno 
nie oprzeæ siê wra¿eniu, ¿e 
jest to kolejne, po Wielkim 
Murze Chiñskim, dzie³o r¹k 
ludzkich widoczne z orbity 
oko³oziemskiej.

Innym, kto 
wie czy nie 
wa¿niejszym 
niedoci¹gnię-
ciem by³ ewi-
dentny brak 
programu na 
„co potem”.
Trudno bowiem nazwaæ 
programem prezento-
wany zbiór pobo¿nych 

Felieton na marginesie

I ju¿ po
¿yczeñ, wœród których 
brakowa³o tylko obietnic 
wprowadzenia klimatu 
œródziemnomorskiego i uzy-
skania dostêpu do Adriaty-
ku. No i sta³e uchylanie siê 
od odpowiedzi na pytanie o 
kandydata na prezydenta. 
Czy¿by takowego nie by³o? 
„Ale¿ sk¹d, jest, jest, na 
pewno, tylko poka¿emy go 
w swoim czasie”. Có¿, czas 
nadszed³, min¹³ a kandyda-
ta jak nie by³o tak nie ma. 
To z pewnoœci¹ zniechêci³o 
wielu potencjalnych uczest-
ników referendum.

Oczywiœcie b³êdów mo¿na 
by wytykaæ znacznie wiêcej, 
czy oznacza to jednak, ¿e 
sama idea by³a nietrafio-
na? Patrz¹c na to co siê 
obecnie w mieœcie dzieje, 

trzeba odpowiedzieæ 
przecz¹co. Wszyscy 
widz¹ jesienny roz-
mach inwestycyjny, 
nie ma praktycznie 
dzielnicy, w której 
nie remontowano by 
chodników. Poza tym 
te skwerki, lampki i 
co tam jeszcze... 

Oczywiœcie, w³adze mia-
sta mog¹ zarzekaæ siê, ¿e 
wszelkie zwi¹zki obecnych 
dzia³añ inwestycyjnych z re-
ferendum s¹ przypadkowe, 
ale... coœ chyba jednak jest 
na rzeczy! Szkoda tylko, ¿e 
upiêkszanie miasta zaczêto 
od wymiany trawniczków 
i stawiania „ni w piêæ ni 
w dziewiêæ” lampki, która 
zdaje siê ma pe³niæ rolê 
podobn¹ do tej, jak¹ pe³ni 
kolumna na Trafalgar Squ-
are w Londynie lub zegar 
na Alexanderplatz w Berli-
nie. Mierzymy jak widaæ wy-
soko, wiêc przyda³oby siê 
pozbawiæ lampkê towarzy-
stwa bud z zapiekankami... 
No, ale znowu¿ nie ¿¹dajmy 
cudów!

Mo¿na zapytaæ, co teraz? 
Organizatorzy nie z³o¿¹ 
zapewne broni. W koñcu 
na pewno znaj¹ historiê, 
tê, jak mówi ³aciñskie 
przys³owie „nauczycielkê 
¿ycia”. A w³aœnie z historii 
wiemy, ¿e to co nie wysz³o 
w 1905 roku, uda³o siê w 
1917. Tak wiêc na ci¹g 
dalszy poczekamy. Nie 12 
lat, ale gdzieœ oko³o 12 
miesiêcy...

taki_jeden:
Od pocz¹tku by³em przeciwni-
kiem referendum wiêc na nie 
nie poszed³em. Nie jestem 
zwolennikiem Frankiewicza, 
choæ uwa¿am, ¿e zrobi³ dla 
miasta wiele dobrego. Myœlê, 
¿e potrzebujemy alternatywy 
dla obecnych w³adz, ale w 
poczynaniach obecnej grupy 
referendalnej zabrak³o mi me-
rytorycznej dyskusji na temat 
przysz³oœci, brak kandydata na 
stanowisko prezydenta (...)

misio:
czyli poszli jedynie referendyœci 
- ich rodziny i znajomi z NK 

Siunia:
A ja posz³am na referendum 
bo mnie wkurzy³y zachêcania 
radnych i pana prezyden-
ta, ¿eby je olaæ. W koñcu 
to narzêdzie demokracji i 
powinnyœmy je traktowaæ 
powa¿nie. Oj nie³adnie tak lu-
dzi zachêcaæ do niedemokra-
tycznych zachowañ ze strachu 
o sto³ki. Nie³adnie...

Komodor:
A ja nie poszed³em do refe-
rendum i to by³ mój jak najbar-
dziej demokratyczny wybór. 
Nie wmawiaj nikomu, ¿e jak 
ktoœ œwiadomie rezygnuje z 
g³osowania to jest akt niede-
mokratyczny. Bardziej niede-
mokratyczne jest podwa¿anie 
mandatu legalnie wybranego 

Po zakoñczeniu referendum i ciszy wyborczej 
w niedzielê, mieliœmy wra¿enie, ¿e wszyscy gliwic-
cy internauci nagle „rzucili siê“ na nasze strony 
internetowe. Po godzinie 20.00 oblê¿enie portalu 
24gliwice.pl by³o tak du¿e, ¿e co chwilê zamiast za-
wartości, wyœwietla³ siê komunikat o przeci¹¿eniu 
serwera.
Mimo tych utrudnieñ, internauci komentowali 
nap³ywaj¹ce na bie¿¹co, ca³y czas aktualizowane 
przez naszych redaktorów informacje. 

Wybraliœmy kilka, spoœród kilkuset 
komentarzy dodanych tego wieczo-
ru na portalu 24gliwice.pl

spieraæ, ¿e mogliby do refe-
rendum pójœæ wszyscy i to by 
by³o bardziej obywatelskie, ale 
od pocz¹tku by³o wiadomo, ¿e 
to referendum to niepotrzeb-
na nikomu kupa krzyku i tylko 
pewna w¹ska grupa fanaty-
ków wierzy³a, ¿e usunie nim 
kogokolwiek. Nie wiem czy 
ktokolwiek kto trzeŸwo st¹pa 
po ziemi wierzy³, ¿e ono przy-
niesie wa¿ny wynik.

radioszek: 
Myœlê, ¿e referendum nie 
odby³o siê zgodnie z liter¹ 
prawa, bo grupa która by³a od-
powiedzialna za doprowadze-
nie do referendum nie mia³a 
sposobnoœci pokazania swo-
ich racji tu¿ przed referendum. 

Wielu mówi, ¿e ¿adnej nie 
by³o kampanii prowa-

dzonej ze strony re-
ferendystów. 

Ech:
Żeby ZF przegra³ 
wybory, musz¹ 
byæ jacyœ kandy-

daci, którzy s¹ war-
ci tego sto³ka, a jak 

pokazuje przesz³oœæ, w 
Gliwicach takowych nie ma. 
Grupa referendalna nikogo nie 
przedstawi³a na miejsce Fran-
kiewicza wiêc jasne by³o, ¿e 
ludzie nie pójd¹ na szopkê nie 
znaj¹c konkretów, skoro nawet 
to, ¿e po referendum tramwaj 
wróci by³o tylko has³em wybor-
czym niczym wiêcej. Tramwa-
ju na pewno nie przywróci³by 

komisarz miasta, bo nie ma 
takiego prawa (...)

Saleen:
No i gdzie te Wasze 33.000? 
Teraz po tym jak¿e nieuda-
nym dla Was referendum, te 
16.020 osób powinno zrobiæ 
œciepê (po jakieœ 20 z³) na 
pokrycie kosztów tej ca³ej 
zbêdnej szopki na rok przed 
wyborami.
     
bb:
Gdyby cale dwa miesi¹ce 
wykorzystano efektywnie na 
skuteczna kampaniê, po Fran-
kiewiczu i jego dru¿ynie dzisiaj 
by³oby ju¿ tylko ponure wspo-
mnienie. Trudno w ci¹gu tygo-
dnia dotrzeæ do œwiadomoœci, 
z natury ospa³ej, spo³ecznoœci. 
12% frekwencja, jak na kom-
pletny brak informacji, to na- 
prawdê bardzo du¿o, a 90% 
g³osuj¹cych przeciwko obec-
nemu uk³adowi, uzmys³awia 
jak wielka szansa zosta³a za-
przepaszczona.

GTX:
Referendyœci oddajcie miastu 
kasê i posprz¹tajcie po sobie.  
(...) Cieszê siê, ¿e w³adza zo-
staje, nie by³em na referen-
dum bo bojkotuję wariatów. 
Teraz zwijajcie tory, kupujcie 
autobusy, budujcie DTŒ, Sta-
dion Piast, Podium, osiedla     
i cieszmy siê, ¿e mieszkamy 
w mieœcie piastowskim - GLI-
WICE!

Internauci szturmowali portal 24gliwice.pl

Temat gliwickie-
go referendum 
zainteresowa³ rów-
nie¿ media krajowe 
i regionalne. 
Na zdjêciu:  
Nina Drzewiecka, 
w redakcji Informa-
tora Rynkowego 
komentuje dla 
Telewizji Silesia 
wyniki niedzielnego 
g³osowania.

Plakaty z has³ami zachêcaj¹cymi do 
udzia³u w referendum pojawi³y siê w ca³ym 
mieœcie. Niestety nie zawsze za wiedz¹ 
w³aœcicieli budynków. Tymi widocznymi 
na zdjêciu, oklejono... nasz¹ redakcjê.

Zgodnie z ustaw¹ o referendum lokalnym, „podmioty 
bior¹ce udzia³ w kampanii referendalnej obowi¹zane s¹ 
usun¹æ pochodz¹ce od nich plakaty i has³a referendal-
ne oraz urz¹dzenia og³oszeniowe w terminie 30 dni od 
dnia referendum.“

30 dni na porządki

przez wiêkszoœæ prezydenta.

Bartek:
Ja by³em na referendum. 
G³osowa³em tylko 
dlatego,  ¿e nie 
mogê przeboleæ 
straty jak¹ jest 
zawieszenie kur-
sowania tramwa-
jów po Gliwicach. 
Nie mam nic do 
prezydenta Fran-
kiewicza - przeciw-
nie uwa¿am, ¿e jest on 
bardzo dobrym gospodarzem. 
Decyzja o likwidacji T. by³a wg 
mnie trochê zbyt pochopna 
(...) Mam nadziejê, ¿e tramwaj 
wróci, a ja w przysz³ych wybo-
rach znowu zag³osujê na pre-
zydenta Frankiewicza.

Jos:
(…) Oczywiœcie, mo¿na siê 


